

Od začátku tohoto roku platí nová a lze říci že velkorysejší pravidla pro osvobození pravidelně vyplácených důchodů nebo penzí od daně z příjmů fyzických osob. Novela zákona o daních z příjmů totiž změnila způsob stanovení limitu rozhodného pro jejich osvobození.

Do konce roku 2008 byla hodnota „osvobozovacího“ limitu stanovena absolutní částkou 198 000 Kč. Protože daňové přiznání k dani z příjmů je povinen podat každý, jehož roční příjmy, které jsou předmětem daně přesáhly 15 000 Kč, pokud se ovšem nejedná o příjmy osvobozené, starobní důchodce v roce 2008 zdaňoval svůj důchod teprve tehdy, jestliže v kalendářním roce přesáhl hodnotu 213 000. Základem daně však ani v tomto případě nebyl celý roční důchod, nýbrž pouze

ta jeho část, o kterou byl

zákonem stanovený „osvobozovací“ limit překročen.

Počínaje 1. lednem 2009 jsou od daně z příjmů osvobozeny pravidelně vyplácené důchody nebo penze do částky nepřevyšující 36násobek minimální mzdy, která je platná k 1. lednu kalendářního roku. Minimální mzda činila k tomuto datu 8 000 a od daně z příjmů fyzických osob je tudíž v tomto zdaňovacím období osvobozen starobní důchod, jehož roční výše nepřesáhne částku 288 000 Kč. Pro všechny starobní důchodce bez ohledu na výši jejich příjmů je příznivé i to, že od roku 2008 si mohou při zdaňování všech svých příjmů

(např. ze závislé činnosti, podnikání, pronájmu apod.)
uplatnit základní daňovou

slevu na poplatníka ve výši 24 840 Kč.

Ing. Vladimír Opatrný

daňový poradce